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Szanowny Pan 

Jacek Jaśkowiak 

Prezydent Miasta Poznania 

INTERPELACJA 

w sprawie problemu zalegania śmieci na ulicach 

Szanowny Panie Prezydencie, 

na wniosek mieszkańców zwracam się z postulatem rozwiązania problemu zalegania śmieci 

na ulicach naszego miasta. 

 

Uzasadnienie 

W ostatnim czasie otrzymuję szereg uwag od mieszkańców, którzy alarmują mnie o braku 

zachowania standardów czystości i porządku na poznańskich ulicach, co szczególnie 

widoczne i uciążliwe jest w dzielnicach o gęstej zabudowie. Mieszkańcy skarżą się, że na 

chodnikach i w pasie zieleni przyulicznej oraz ich okolicach zalegają odpady 

wielkogabarytowe, stare meble, urządzenia i zwykłe śmieci. Pojawiają się liczne pytania 

dotyczące obecnego systemu zajmowania się tego typu problemem oraz sygnały, że niejasny 

jest podział kompetencji między GOAP i ZDM, co skutkuje wzajemnym przerzucaniem 

odpowiedzialności za wywóz śmieci i ich długotrwałym zaleganiem.  

 

Myślę że warto by zebrać i upublicznić istniejące procedury dotyczące wywozu odpadów, 

analizę ich funkcjonowania w praktyce, a następnie ich usprawnienie.  

 

Chciałbym przedstawić zagadnienia, nad którymi należy się pochylić (uprzejmie proszę o 

odpowiedzi na te pytania).  

  

1. Jaki jest algorytm działania dotyczący zgłaszanych przez mieszkańców za pośrednictwem 

różnych kanałów (m. in. aplikacje Smart City, Poznań w porządku, Interwencje, Krajowa 

Mapa Zagrożeń; telefon do Straży Miejskiej; kontakt z poszczególnymi wydziałami UMP) 

przypadków, polegających na pozostawieniu odpadów w pasie drogowym lub jego 

okolicach? Jaki podmiot zajmuje się realizacją tego typu zgłoszeń i jakie ma ku temu 

narzędzia? Jak często zgłoszenie nie kończy się rozwiązaniem problemu i ile czasu trwa 

postępowanie? 

  

2. Na jakich zasadach jest zorganizowane i jak faktycznie przebiega sprzątanie pasa 

drogowego – jezdni, chodników, zieleni? 

a)    Jaką częstotliwość sprzątania jezdni i chodników leżących w strefie parkowania 

przewidują umowy ZDM z wykonawcami? 

b)  Czy firmy pielęgnujące zieleń w pasie drogowym mają w zakresie swoich obowiązków 

uprzątanie śmieci, w tym uprzątanie przed ewentualnym koszeniem trawników, a 

jeśli tak jak wyglądają monitoring i kontrola tego typu działań? 



c) Czy Zarząd Dróg Miejskich posiada jednostkę/podmiot, której/któremu zleca 

interwencyjne sprzątanie jezdni, a jeśli tak – jaki jest zakres jej/jego działań oraz 

faktyczna realizacja tych obowiązków i jak wyglądają monitoring i kontrola tego typu 

działań? 

  

3. Czy w budżecie Miasta istnieje pula środków na doraźne działania w zakresie utrzymania 

czystości oraz czy przewiduje się taką pulę na rok budżetowy 2021? Jeśli tak, w czyjej gestii 

się ona znajduje lub będzie znajdować? 

  

4.    Jak można w Poznaniu skutecznie usunąć z pasa drogowego lub jego okolic i kto jest 

odpowiedzialny za usunięcie nw. rodzajów odpadów: 

a)   odpady, które zostały podrzucone przez nieznanych sprawców? Wzywanie w takich 

przypadkach Straży Miejskiej zazwyczaj jest nieskuteczne i powoduje tylko obciążenie 

jej niepotrzebną pracą, ponieważ udowodnienie, że akurat te odpady pozostawił 

mieszkaniec konkretnego mieszkania z konkretnej kamienicy jest zwykle niemożliwe? 

b) odpady, które nie należą do odpadów wywożonych przez firmy zajmujące się 

śmieciami i w związku z tym zalegają bardzo długo na terenach publicznych?  

c)     odpady pozostawione formalnie na terenie prywatnym, ale w praktyce – publicznym 

(w tym w ramach pasa drogowego, a zatem zgodnie z ustawą O drogach publicznych 

– na drodze publicznej, gdyż nie zależy to od własności działki), jak np. fragmenty 

chodników w centrum miasta leżące formalnie na prywatnych posesjach i/lub nie 

mające zarządcy (np. przy opuszczonych budynkach)? 

 

5.  Jakie sposoby działania firm wykonujących sprzątanie ulicznych śmietników na obszarach 

zarządzanych przez ZDM i ZTM przewidują zawarte z nimi umowy?  

Od dość długiego czasu jestem powiadamiany przez zaniepokojonych mieszkańców, iż 

opróżnianie ulicznych śmietników polega praktycznie zawsze nie jak powinno – na wymianie 

foliowych worków, lecz na ich ręcznym opróżnianiu i pozostawieniu starych worków bez 

wyciągania. Dla „usprawnienia” pracy worki raz załadowane do pojemnika są na nim 

zawiązywane lub zaklejane taśmą, by nie wypadły przy przechylaniu pojemnika podczas 

opróżniania. W ten sposób wprawdzie większość śmieci jest zabierana, jednak 

niewymienialnie worka foliowego zaprzecza całkowicie idei ich wprowadzenia! W pojemniku 

pozostaje brud, stare resztki i oczywiście wszelkie związane z tym zarazki czy insekty. 

Ponadto powszechny widok  śmietników „z kokardkami” jest chyba niepożądaną 

„ciekawostką estetyczną” i w żaden sposób nie pasuje do tego wizerunku „porzundnego” 

Poznania. Krótko mówiąc: opróżnianie pojemników obecną metodą jest utrzymywaniem 

zagrożenia higienicznego, oszpecaniem miasta, psuciem opinii oraz być może (jak należy 

podejrzewać) formą wyłudzania pieniędzy poprzez zaoszczędzanie kosztów działania firm 

sprzątających. 

 

6. Jak często są opróżniane pojemniki przyuliczne i co zrobić, jeśli mieszkańcy widzą, że 



częstość opróżniania jest zbyt mała, śmietnik jest przepełniony i odpady leżą dookoła niego, 

a ZDM zasłania się brakiem wystarczających środków? 

 

Z poważaniem 

Paweł Sowa 

Radny Miasta Poznania 
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